
S Z E G E D Szeged, 1921 juains 7, 

Árlejtésen dől el 
az egyetemi építkezés 

odaítélése. 
SZEGED, junius 8. 

(Saját tudósítónktól.) 

Annak idején hirt •>H*'«nk az Ipar-
testületnek és a Kar arról a 
mozgalmáról, amelyi ^érl indítot-
tak, hogy a szegedi egyetemi épít-
kezéseket ne egy személynek vagy 
vállalatnak adja oda az állam, ha-
nem nyilvános árlajtésen döntsenek 
arról, hogy ki kapja meg az épít-
kezéseket. A mozgalom kezdeménye-
zői a szegedi érdekeltek nevében eb-
ben az ügyben két ízben is felter-
jesztést intéztek Hegyeshalmy Lajos 
kereskedelemügyi miniszterhez, akit 
arra kérlek, hogy a vallás- és köz-
oktatásügyi miniszternél lépjen lözbe 
a kérelem teljesítése érdekeben. 

« kereskedelemügyi mini«z'er a 
felterjesztésekre ina a kővetkező vá-
laszt küldte: 

„Hivatkozással folyó évi május 
hó 18-án és 25-én kelt felter-
jesztéseire, értesítem a t. Kamarát, 
hogy a szegedi egyetemi épít-
kezéseknek a Közszállitdsi Szabály-
zat határozmányainak megfelelő 
biztosítása iránt a vallás- és köz-
oktatásügyi miniszter úrhoz egy-
idejűleg átírtam". 
A kereskedelemügyi miniszter 

válaszát az érdekeltek érthető meg-
elégedéssel fogadták. 

Hogyan áll a városi szinház 
államosításának Ugye. 

V/lassics kormánybiztos, Kürthy György 
és a szegedi főispán nyilatkozatai, 

K o r z ó - M o z i 
Szerdán és csütörtökön, junius 8., 9-én 

G. Bwlíy Lilly és Gózon Gyuti 
a budapesti Apolló-Kabaré tagjainak ven-

dégjátéka naponta 2 előadás keretében. 

M Ű S O R i 
A színész nem ember 
Játék 1 felv.-ban. Irta: Harsányi Zsolt. 

Személyek: 
Gróf Barna Andor 
Grófnő Berky Lilly 
Laborfalvy, színész . . Gózon Gyula 
Pincér Fodor Artnur 

cigányzene kísérettel. 

Berky Lilly szólószámai: 
Elsülyedt város (Emőd-Nádor) 
Aranylegenda (Ernőd—Losonczy). 
Rebeka (Ernőd—Nádor). 

Gózon Gyula szólói: 
Nem! Nem! Soha! (Reich Egon). 
Tavasz volt (Halász—Losonczy). 

Azonkívül: A nászha jó 
Szerelmi regény 4 felvonásban. 

A főszerepben:" f . M E H I C H C L L I . 

Előadások 6 és 9 órako\ 
= R E N D E S I I C C Y R T R A K - = 

Apponyi beszélt 

<t nemzetközi szövetségben. 

BUDAPEST, junius 8. A nemzet-
közi szövetség lutfői kongresszusán 
gróf Apponyi Albert nagy beszédet 
mondott, rt ellyel ünnepelt sikert ért 
el. Apponyi ismertette a megcsonkí-
tott AÍagyarország politikai és állam-
közi helyzetét és kös/önetet mondott 
Svájcnak a magyar hadifoglyok haza-
szállítása érd . kében kifejtett szeretet-
teljes működéséért. 

A Kass-szál ló 
összes helyiségeiben állandóan fr iss 
csapolás • Kőbányai Polgári Ser • 

16.09 R.-T világhírű sörs lbő l 
F.gy pohár jégbehütört S ent István 

világos sör 7 korona mu 
Egy pohár jégbehütött Szent István 

idénysör (békebeli) 10 korona. 
A KASS-étterem terrasza nyári 

! • estében a legkellemesebb • 

SZEGED, junius 8. 
(Saját tudósítónktól.) 

A szegedi szinház vezetésében 
változás fog beállani. Fajkürti és 
kolthai Kürthy György, a Nemzeti 
Szinház tagja és zombori Rónay 
Gyula Szegeden tartózkodnak, hogy 
a városi szinház Átvételét illetőleg 
az érdekeltekkel: a várossal és a 
színigazgatóval tárgyaljanak. 

Mindenekelőtt taán azt állapítsuk 
meg, hogy mennyiben szükséges 
ebben az ügyben a tárgyalás és 
legelsősorban állapítsuk meg azt, 
hogy a várost a Palágyival kötött 
hatéves szerződés kötelezi-e valami 
kártérítésre vagy megváltásra, avagy 
pedig nem. A mi álláspontunk az, 
hogy a varos csak arra kötelezte 
magát, hogy Palágyit hat eszten-
deig játszani engedi, de ezzel nem 
vállalta azt a kötelezettséget, hogy 
a színjátszáshoz szükséges egyéb, 
épp olyan elengedhetlen előfeltéte-
leket, aminő pl. a koncesszió, a 
színigazgató számára megszerzi. A 
város obiigóban csak azzal a Palá-
gyiv.l van, akinek a koncesszió 
benne van a zsebében, de az á 
Palágyi, akinek koncessziója nincsen, 
nemcsak hogy nem követélhet semmi 
kártérítést, hanem még kártérítéssel 
tartozik a városnak a szerződés 
nem tejesi'é éből származható min-
den megrövidüléseért. 

Ezzel nem akarjuk azt mondani, 
hogy a tárgyalások mellőzendők. 
Sok méltányossági és egyszerűsí-
tési momentum szói a tárgyalá ok 
folytatása és engedékenysége mel-
lett, de erre az elvre rá kellett mu-
tatnunk, hogy az egyik oldalon ne 
nöljenek a fák az égig s a másik 
oldalon a tárgyalásokból ne hiá-
nyozzék az önérzet és az igazság 
tudata. 

* 

Bud pesti tudósi ónk ma telefonon 
akövelkezőhirtkö/Ölte vegünk: Rónay 
Gyulának és Kürthy Györgynek, a 
budapesti Nemzeti Szinház tagjának 
Palág)'i igazgatóval való tárgyalá-
sára vonatkozólag ifj. Wlassits 
Gyula, az állami s/inházak kormány-
biztosa ezeket jelentette ki: 

— Palágyival nem a kultuszmi-
niszter tárgyal, hanem Kürthy, aki 
a szegedi szinház igazgatójának van 
kiszemelve. A kultuszminiszter csak 
annyiban van az ügyben érdekelve, 
hogy megegyezés esetén bizonyos 
állami hozzájárulást biztositana és 
az Operaházból vagy Nemzetiből 
tagokat engedne át Szegednek. Nem 
lehetetlen azonban, hogy a szegedi 
szinház később Nemzeti Színházzá 
i lakulhat ki. 

* 

Kürthy György ma eljött hozzánk, 
hogy tárgyalásaira vonatkozólag ne-
künk felvilágosítást adjon. A szim-
patikus művészember a következő 
kijelentéseket tette: 

— Örömmel ragadom meg az al-
kalmat, hogy a különfélekepen be-
állított, felfujt és félremagyarázott 
ügyhen végre nyilatkozhassak. Min-
denekelőtt ki kell jelentenem, hogy 
a szegedi szinház semimesetre sem 
lesz a fővárosi állami színházak de-
pandansza, egészen független és ön-
álló művészeti intézmény lesz, mely-

' nek vezetésit magam lá om el s abba, 
I sem szerződtetés, sem a műsor tekin-
i telében senki részéről befolyást nem 

; leszek kénytelen tűrni. Az állami 
! színházakkal, amennyiben minden-

áron összeköttetést akarunk kon-

struálni, csak annyiban állok majd 
kontaktusban, hogy az állami szí-
nészek, akik itt szerepelnek, továbbra 
is állami színészek maradnak, továbbá, 
hogy a szegedi szinház már termé-
szeténél fogva előkészi ő, vagy gya-
korló intézménye lesz az állami 
színházaknak, de — és ezt újból 
hangsúlyozom — csakis a legtelje-
sebb függetlenség és önállóság 
mellett. 

— Hogy nemzeti szinház lesz e 
a szegedi színházból, az csak attól 
függ, prosperál e a vállalkozás és 
kívánja-e ezt a város is. A kultusz-
kormányban ez iránt megvan a haj-
tandóság. 

— Még a lapok tévedéseire aka-
rok rámutatni. Nem felel meg a va-
lóságnak, hogy Palágyi színigazgató 
két és félmilliós igényét én akceptál-
tam volna sem pedig hogy abba 
beleegyeztem volna. Sőt sokaltam 
ezt az összeget és ebben az irány-
ban nem is folynak most tárgyalá-
sok. Az sem való, hogy az összeg, 
amely a vállalkozáshoz szükséges, 
nem állana rendelkezésemre, mert 
az igenis biztosítva van. A tizennégy 
napot a tárgyalások befejezésére nem 
Palágyi színigazgató kötötte ki, ha-
nem én. Nem fér össze művészi 
lelkiismeretemmel, hogy a vállalko-
zást később kezdjem s ezért, ha ez 
idő alatt nem tudok megegyezésre 
jutni, akkor lemondok az egész 
dologról. 

— További valótlanság még az, 
hogy az évi kormány-szubvenció 
300.000 koronában volna fixirozva. 
Állami támogatásban részesül majd 
a vállalkozás, de ez nincs még 

i összegszerüieg meghatározva. Arról 
j sincsen szó, hogy itt sziniakadémiát 

létesítsünk, bár nincsen kizárva, 
hogyha növendékünk akad, nyitunk 
egy szinészképzö-kurzust is. 

* 

Dr. Aigner Károly főispán, aki ~ 
városi színháznak nemzeti színházzá 
való átalakítása kezdeményezőjének 
tekintendő, a következőket mon-
dotta : 

— Palágyi nem kapja meg a to-
vábbi öt évre szóló koncessziót, mi-
vel beigazolást nyert, hogy a színi-
évad deficitlel végződött. Már pedig 
a kultuszminiszternek figyelemmel 
kell lennie egyrészt a szinház, illetve 
a színigazgató anyagi képességére, 
másrészt arra is, hogy a konzor-
ciumoi alapon elszerződött színészek 
ne legyenek nélkülözésnek kitéve. 
Palágyi koncessziója csak egy évre 
szólt és c-ak azzal a kikötéssel, 
hogy az évközben is visszavonható. 
Legnagyobb jóindula'omnak tudható 
be, hogy az állandóan felmerült 
panaszok folytán már évközben 
vissza nem vonattam Palágyi kon-
cesszióját. 

— Wlassics szinházügyi kormány-
biztosnak az ai óhaja, hogy a sze-
gedi szinház államosítása előtt meg-
győződjenek arról, hogy milyen a 
szinház teherbíró képessége. Ezért 
bizzák meg Kürthy Györgyöt czidőre 
a szinház igazga'ásával és ha a 
próba pozitív eredménnyel jár, ak-
kor az á lam teljesen átveszi a sze-

\ g<di színháza'. Ezalatt az t'gy év 
; alatt is, a miiidtn«ori főispán, mint 
| a kormány képviselője, bizonyom fel-
| tgye'eti jogot gyakorol a szinház 
j fölött, aminek következtében a tzin-
! ügyi bizottság is megszűnne. 

Minden jel arra vall, hogy a még 
függő anyagi ügyek lebonyolítása 
után egészen rövidesen dűlőre jut-
tatják a szegedi szinház kérdését. 
Kürthy György és Rónay Gyula ma 
délben a városi hatóig képviselői-
nél tettek látogatást. Kürthy ma dél-
után visszautazott Budapestre, hogy 
Wlassics kormánybiztos előtt feltárja 
a helyzetet. 

TEGNAP 
az Erzsébet-emlékmű ügyében annyi pá-
lyázat és több mint két évtized utan be-
következett a döntés. A bemutatott tanul-
mánytervek közül csakis Zala György 
szobrás.. • Hikisch építész tervét ítélték 
kivite're elfogadhatónak. Az emlékműtet 
a királyi várkertben állítják fel. 

• 
A cseh-magyar tárgyalások folytatása 

alkalmával Oratz Gusztáv volt külügymi-
niszter a Prager Tagblattban cikket irt, 
amelyben kijelenti, hogy a cseh köztársa-
ság és Magyarország közeledésének meg-
teremtésére irányuló fáradozás sokkal 
inkább érdtkében áll mindkét résznek, 
semhogy a sikert ne lehetne bionyosra 
venni, szükség van a tárgyalásokra, hogy 
azon kinai falat, amellyel az egyes álla-
mok a felfordulás után kövülvették ma-
gukat, mennél gyorsabban és mennél ala-
posabban le lehessen dönteni. A nagyobb 
gazd sági egységre való törekvés sokkal 
inkább vele jár a gazdasági fejlődéssel, 
semhogy a gazdasági szétdaraboltság és a 
kis államokra való tagozódás nyújt, tart-
hatatlannak ne bizonyulna. • 

• 

Az Osztrák-Magyar Bank likvidátorai 
és az utódállamok képviselői között hosz-
szabb idö óta folyamatban levő tárgyalá-
sok részben befejezést nyertek, amennyi-
ben a likvidátorok és az utódállamok 
képviselői között egy és más kérdasbaa 
megállapodás jött léire. Ezekre a megál-
lapodásokra vonatkozólag kérdést intézett 
munkatársunk Luxardóhoz, aki az olass 
kormány megbízottjaként intézi a fel-
számolást. 

Luxardó a következőket mondotta: Az 
eddigi tárgyalásoknak az volt a célja, 
hogy a végleges felszámolást végrehajt-
hassák. Ezt sikerült nekik elérni, ameny-
nyiben a bank aktivái és passzívái feiosz-
tása, továbbá a bank egyéb legsürgő-
sebb feladatait illetőleg megegyezés jött 
létre. Az aranykészlet 50 millió érték! 
vagyonának kvóta szerinti felosztására az 
utódállamok szintén megegyeztek egy-
mással. 

Megkérdeztük ezután, hogy mi a véle-
ménye az uj magyar államjegyekről? 

— Bizalommal viseltetem ezek iránt a 
jegyek iránt, amit a magyar valuta külföldi 
emelkadése is igazol. Ezeknek az állam-
jegyeknek az eredete semmivel sem rosz-
szabb ax Osztrák-Magyar Bank jegyeinek 
eredeténél, mert ezért az állam teljes kö-
telezettséget vállal. 

• 
Az Országos Földmüvesszövetsig junius 

12-én Cegléden alakuló nagygyűlést tart, 
melyre nagyarányú előkészületek folynak. 
A gyűlésen résztvesznek a szövetség ve-
zetői közül nagyatádi Szabó István föld-
művelési, Mayer János közélelmezési mi-
niszterek, Rubinek Gyula volt miniszter és 
Meskó Zoltán nyugalmazott államtitkár. 

• 

Az Unió tengerészeti köreiben tervezetet 
készítettek a flotta újjászervezéséről, amely 
fordulatot jelent az Egyesült-Államok ed-
digi flottapolitikájával szemben. A jövőben 
a flottának legnagyobbrésze a Csendes-
óceánon fog cirkálni és az Atlanti-óceán-
ban csak néhány másodrendű hadihajó 
marad A terv elfogadása esetén az Atlanti-
flotta jórészét átviszik a Csendes óceánra. 

Illetékes helyen nyomatékosan hangoz-
tatják, hogy ez az átcsoportosítás seinmi-
kép sem irányul Japán ellen, hanem 
katonai és stratégiai szükségességnek akar 
eleget tenni. Az uj flottatervet Washing-
tonban azonnal közzétették, miután Japán 
visszavonta hadihajóit a Csendes oceín 
déli részében lévő birtokaiból. Deinby 
tengerészeli államtitkár juniusban végig 
fogja vizsgálni Amerika nyugati tenger-
partján lévő flottatámaszló pontjait és uj 

támasztópontok létesítéséi fogja mérlegelni. 
• 

A felsősziléziai angol főparancsnok terve 
szerint az angol csapatok megszállják a 
lengyelek részéről kiürítendő területet, a 
franciák pedig ellenőrzik a lengyelek 
visszavonulását. Ilyen módon haladnak 
majd szakaszról-szak*szr7. mig az egész 
iparvidéket meg nem tisztítják. 


